

**November 26, 1945**

**Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and  
I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and  
Malenkov Telegram from Baku to Moscow, M.D.  
Bagriov and I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin,  
Molotov, Beria, and Malenkov**

**Citation:**

"Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and Malenkov Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and Malenkov", November 26, 1945, Wilson Center Digital Archive, RGASPI, f. 558, op. 11, d. 99, ll. 0064-0066. Contributed by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119112>

**Summary:**

Message sent to top Soviet officials, describing hostilities between Azerbaijani partisans and Iranian gendarmerie, which the partisans attempt to resolve peacefully but must sometimes resort to violence. Notes the "reactionary" rumors of chaos and violence being spread about the new state, but asserts that few believe these once visiting partisan-controlled cities.

**Credits:**

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan

Translation - English



## Т Е Л Е Г Р А М М А

Из Б А К У, 26 ноября 1945 г.

МОСКВА, т.т.СТАЛИНУ, МОЛОТОВУ, БЕРИЯ, МАЛЕНКОВУ.

Сообщаем о положении в Иранском Азербайджане по данным на 8 часов 26 ноября с.г.

По сообщению из Тавриза, прибывшие наши работники из города Миане информируют, что распространяемые реакционными кругами слухи о беспорядке в городе не соответствуют действительности. С момента развернувшихся событий в Иранском Азербайджане жизнь в городе Миане протекает спокойно. В самом городе партизанами был убит всего один человек - секретарь сеидзияэдиновской организации Ранума, остальные операции партизаны проводили вне города.

22 ноября город Миане специально посетил английский вице-консул в Тавризе Ланг, который дважды, беседуя с советским комендантом города Магеррановым, заявил, что он личным посещением Миане убедился в неправдоподобности циркулирующих слухов о якобы имевшихся и продолжающихся беспорядках в городе. Ссылаясь на то, что из-за временного нарушения связи он не имел возможности своевременно информировать свое посольство о действительном положении в Миане. В этот же день Ланг вернулся обратно в Тавриз.

Передаем подробности столкновения Мианинского партизанского отряда с жандармским постом в селении Тарк, указанного в нашей информации от 20 ноября с.г. Желая избежать кровопролития, партизаны после окружения поста послали к



- 2 -

ним авторитетного старика - духовного представителя с предложением сдать оружие и разойтись. Начальник поста капитан Эбраи отверг предложение и лично сам застрелил посланца. Партизаны послали второго влиятельного старика, лично хорошо знавшего капитана Эбраи, последний застрелил также и второго и приказал открыть огонь по партизанам. В результате перестрелки все 9 жандармов были убиты, а капитан Эбраи захвачен партизанами и расстрелян. Со стороны партизан было 3 раненых. В городе Миане находившиеся при призывном пункте 50 солдат и 3 офицера по предложению партизан организованно сдали все имеющееся у них оружие, боеприпасы и 4 автомашины. Партизаны вернули офицерам обратно пистолеты и разрешили отправиться по домам. Один из офицеров в звании капитана по национальности азербайджанец из города Тавриза заявил, что хочет служить своему народу, готов выполнить любое самое трудное задание и просил принять его в отряд. Партизаны намерены его использовать для обучения их военному делу. Разоруженных солдат партизаны снабдили продуктами, деньгами и на проходящих машинах отправили по домам. Также добровольно сдавшим оружие жандармам партизаны разрешили раз"ехаться по домам, причем перед выездом по предложению партизан финотдел городской управы выплатил им причитающуюся зарплату.

23 ноября с разрешения партизан в город Миане вернулся влиятельный хан Салар Музафар, который до этого, бежав из города, создал для борьбы с партизанами вооруженный отряд в 50 человек. Партизаны предложили Салар Музафару сдать все оружие, а самого решили не ликвидировать, учитывая его преклонный возраст и авторитет среди помещиков.



- 3 -

23 ноября в 22-х километрах от города Миане партизанами был пойман и расстрелян пытавшийся бежать в Тегеран помещик Аршад Ранджбари, отъявленный реакционер, провокатор, участник сеидзияэдиновской организации.

В информации от 24 ноября мы сообщали, что полковник тавризской жандармерии Хумаюн дал распоряжение жандармерии города Азершехр сняться с постов и прибыть в Тавриз. Узнав об этом распоряжении, партизаны явились в город Азершехр и жандармерию разоружили. Там же в крупном населенном пункте Гевган юго-западнее Азершехра партизанами разоружены и выгнаны 12 жандармов. В городе Тавризе во время вручения декларации Учредительного С"езда американскому консулу, последний задал вопрос, принимали ли участие на Национальном Собрании беспартийные представители народа или же участниками Собрания были только члены демократической партии. Ему ответили, что на Национальном Собрании участвовали представители всех слоев населения как партийные, так и беспартийные. Английский консул при вручении ему декларации принял ее неохотно и заявил, что в связи с событиями он лишен возможности послать ее в посольство, но коль скоро принял, то пошлет по назначению.

М.Д.БАГИРОВ

И.И.МАСЛЕННИКОВ

Принято по ВЧ  
26.XI.45г.



TELEGRAM

FROM BAKU 26 November 1945

to MOSCOW, to Cdes. STALIN, MOLOTOV, BERIA, and MALENKOV

We report the situation in Iranian Azerbaijan as of 0800 26 November.

According to a report from Tabriz our workers who have arrived from the city of Meyaneh report that rumors being spread by reactionary circles about disturbances in the city are not true. Life in the city of Meyaneh has proceeded normally from the moment events unfolded in Iranian Azerbaijan. In the city itself partisans killed a total of one person, Ranuma, the secretary of the Seyyed Ziaeddin organization; the remaining operations of the partisans were conducted outside the city.

On 22 November British Vice-Consul [Lang] paid a special visit to the city of Meyaneh. Talking with Magerranov, the Soviet commandant of the city, he twice declared that through a personal visit to Meyaneh he was convinced of the falseness of rumors circulating about disorders which have supposedly occurred and continue to occur in the city. He referred to the fact that because of a temporary disruption of communications he had not had an opportunity to inform his Embassy of the real situation in Meyaneh in a timely manner. [Lang] returned to Tabriz the same day.

We are sending the details of a clash between the Meyaneh partisan detachment and the gendarmerie post in the village of Tark mentioned in our information of 20 November. Wishing to avoid bloodshed, after encircling the post the partisans sent them a respected elder, a spiritual representative, with an offer to hand over weapons and disperse. Captain Ebram, the chief of the post, rejected the offer and personally shot the emissary. The partisans sent a second influential elder who knew Captain Ebram well; the latter also shot the second man and ordered fire to be opened on the partisans. All nine gendarmes were killed as a result of the firefight and Captain Ebram was seized by the partisans and shot. Three of the partisans were wounded. At the suggestion of the partisans 50 soldiers and three officers at the conscription point in Meyaneh

surrendered all their weapons, ammunition, and four vehicles in an organized manner. The partisans returned the pistols to the officers and permitted [them] to go home. One of the officers, an Azerbaijani captain from the city of Tabriz, stated that he wants to serve his people, is ready to perform any very difficult mission, and asked that he be accepted in the detachment. The partisans intend to use him to teach them military matters. The disarmed soldiers were supplied with food and money by the partisans, and sent home on passing vehicles. The partisans also permitted gendarmes who had voluntarily surrendered [their] weapons to go home; at the suggestion of the partisans before leaving the finance department of the city council paid them the wages due them.

On 23 November with the permission of the partisans the influential khan Salar Muzfar, who had previously fled the city and created an armed detachment of 50 men to fight the partisans, returned to the city of Meyaneh. The partisans suggested that Salar Muzafar surrender all weapons and decided not to liquidate him personally, considering his advanced age and authority among the landowners.

On 23 November 22 km from the city of Meyaneh the partisans captured and shot Arshad Ranjbari, an inveterate reactionary, provocateur, and member of the Seyyed Ziaeddin organization, who was trying to flee to Tehran.

In information of 24 November we reported that Colonel Humayun of the Tabriz gendarmerie had given orders to the gendarmerie of the city of Azershahr to abandon [their] posts and go to Tabriz. Having found out about this order, the partisans

appeared in the city of Azershahr and disarmed the gendarmerie. In the same area, in the large population center of Gevgan southwest of Azershahr, the partisans disarmed and expelled 12 gendarmes. In the city of Tabriz during the presentation of the declaration of the Founding Congress to the American consul the latter asked whether representatives of the people not affiliated with a Party were participating in the National Assembly or were participants of the Assembly only members of the Democratic Party. He was told in response that representatives of all sectors of the population participated in the National Assembly, both Party members and those not in the Party. During the presentation of the declaration to him, the British consul accepted it reluctantly and said that in connection with events he was deprived of the opportunity to send it to the Embassy but as long as he had received it he would send it as intended.

M. D. BAGIROV

I. I. MASLENNIKOV

Received via VCh

26 Nov 1945